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VÁLASZTÁSI HIRDETMÉNY
A választási eljárásról szóló törvény értelmében a Tihanyi

Önkormányzati Hivatal Helyi Választási Irodájának vezetője,

dr. Nagy Rusztem Zoltán jegyző állapította meg, hogy a 

2024. évi általános választáson mennyi ajánlással indulhatnak

el a településen az egyéni listás és egyéni választókerületi –

képviselő- jelöltek, illetve a polgármester jelöltek. 

A jelöltek állításához szükséges ajánlások számát a szavazást
megelőző hatvanhatodik napon, 2024. április 04-én határozták
meg hirdetményi formában. A szükséges ajánlások számának
megállapításakor a választópolgárok számát a központi névjegy-
zéknek a szavazást megelőző hatvanhetedik (2024. április 03.) napi
adatai alapján kell megállapítani. 

A helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek választá-
sáról szóló törvény szerint egyéni listás, illetve egyéni választó-
kerületi jelölt – helyben tehát képviselő jelölt – az, akit az adott
választókerület választó polgárainak legalább 1 százaléka jelölt-
nek ajánlott. Ugyanezen törvény alapján polgármester jelölt az,
akit a 10 ezernél kevesebb lakosú település választó polgárainak
legalább 3 százaléka jelöltnek ajánlott.

Tihanyban, ebben az időpontban a választópolgárok száma
alapján (1162 fő), az egyéni listás és egyéni választókerületi je-
lölt – önkormányzati képviselő jelölt – esetében 12 főben, pol-
gármester jelölt esetében 35 főben állapították meg a jelöltség-
hez szükséges ajánlások számát. 

A választási kampány és egyúttal az ajánlások gyűjtésének

kezdő időpontja 2024. április 20-a, szombat volt, mely napon a
Helyi Választási Iroda ügyeleti formában biztosította az ajánló ívek
felvételének lehetőségét.

Az ajánlóívek gyűjtésének és leadásának végső időpontja ez
év május 6-a. Eddig biztosított, hogy a jelöltnek indulók a fentiek-
ben meghatározott, a jelöltséghez szükséges megfelelő számú
ajánlást összegyűjtsék és az íveket leadják.
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ÚJ IGAZGATÓ A BALATONI KUTATÓINTÉZETBEN

Új megbízott vezetők segítik 

a magyar kutatók munkáját április 1-től

a HUN-REN három kutatóintézetében,

köztük a tihanyi HUN-REN 

Balatoni Limnológiai 

Kutatóintézetben is.

A  HUN-REN BLKI korábbi igazgatójá-
nak, Erős Tibornak a vezetői megbízása ez
év március 31-ével véget ért, az igazgatói
feladatokat április 1-től Vasas Gábor meg-
bízott igazgató látja el.

Vasas Gábor okleveles biológus, biológia

tanár, műszeres-analitikus szakvegyész, a
Debreceni Egyetem, Természettudományi
Kar Növénytani Tanszék tanszékvezető
egyetemi tanára. Az MTA doktora, 2023-tól
a HUN-REN BLKI tudományos tanácsa-
dója, több, mint 150 tudományos cikk szer-
zője. 

Jelenlegi kutatási területei az alga és ci-
anobakteriális metabolitok hatásának vizs-
gálata, az alga és cianobakteriális tömeg-
produkciók elleni környezetbarát megoldá-
sok fejlesztése. Növényi metabolom vizs-
gálatok növény, növény-endofita rendsze-
rekben. Cianobaktériumok peptid-variabi-
litásának-, PKS-PS génklasztereinek vizs-
gálata. Cianobakteriális közösségek kémiai
ökológiája, toxintermelése. 

Gulyás Balázs, a HUN-REN elnöke levél-
ben méltatta a leköszönő kutatóhelyveze-
tők kiemelkedő szakmai és vezetői munká-
ját, egyúttal sok sikert, méltó kihívásokat
kívánt nekik, valamint az újonnan megbí-
zott vezetőket is köszöntötte.

blki



MEGÚJUL A JÁTSZÓTÉR

A Magyar Falu Program keretében pályázati támogatásból
teljesen megújul a Szőlő utcai játszótér. A leromlott állapotú
játszóteret korszerűsítik, felújítják a játékokat illetve több új
eszközt is telepítenek. Várhatóan a nyár elején kezdődnek a
munkálatok.

A Magyar Falu Program pályázatán 100 százalékos támoga-
tás mellett mintegy 6 millió forintot nyert az önkormányzat a
játszótér felújítására. A tervek már elkészültek, megmarad a
jelenlegi fatámlás pad, a két padból és asztalból álló fa pihenő-
hely, az információs tábla, a lengőhinta, a négyüléses rugós
hinta, torony csúszdával és mászóhálóval. 

A megmaradó lengőhinta és tornyos csúszda köré a jelenleg
már elgazosodott homokágy helyett egy biztonságos és kor-
szerű eséscsillapításra alkalmas felületet alakítanak ki. Új ját-
szóezközök is lesznek majd a játszótéren: építenek egy pihe-
nőházikót, ami elsősorban a bölcsődéseknek és az óvodások-
nak nyújt majd játék és pihenési lehetőséget, kialakítanak egy
félköríves, négy férőhelyes kerékpár tárolót, és egy új kalózhajó
is beköltözik a területre. A kalózhajó minden bizonnyal a gye-
rekek kedvence lesz, hiszen két tornyát kötélháló köti majd
össze, magára a hajóra mászóhálón és rámpán tudnak majd
feljutni, de lesz hozzá csúszda is. 

A tervező többször egyeztetett az önkormányzat főépítészé-
vel a telepítendő új játékokról és azok elhelyezéséről, fontos
szempont volt a játszótér illetve a zöldterületi közkert funkció
megtartása is.  A mintegy 300 négyzetméteres játszótér egy
egységes megjelenést kap, amely harmonizál a szomszédos
épített környezettel. A fejlesztés kiemelt figyelmet fordít a nö-
vények védelmére, így a területen álló öt nagy lombkoronájú fa
valamint a cserjék mind megmaradnak. A településen több ját-
szótér is van, köztük az új Visszhang-dombi játszótér, a Szőlő
utcai volt a legrosszabb állapotban, ezért szorgalmazta az ön-
kormányzat a felújítását. 

– Már folyamatban van a támogatási szerződés aláírása, re-
ményeink szerint a nyár elején elkezdődhetnek a munkálatok.
A pályázat kerete most csak felújításra ad nekünk lehetőséget,
de hosszútávon gondolkodunk új játszótér kialakításán is, pél-
dául a Belső-tónál a gémeskút közelében – válaszolta kérdé-
sünkre Tósoki Imre polgármester.  

t-v
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ZÖLD PROGRAM AZ ÓVODÁBAN
A Visszhang Óvodáért Alapítvány tavaly
adománygyűjtésekkel és három nyertes pályázattal tudta
segíteni a helyi óvoda működését. Az összesen több mint 4,5
millió forint támogatásnak köszönhetően egyebek mellett egy
sószobát alakítottak ki az intézményben. Idén az óvodai
programok színesítése a cél illetve az óvodások számára egy új
mozgástér kialakítása.

A szülők alapította
alapítvány minden
évben a Visszhang
Óvoda vezetőségével
egyeztetve a pályázati
lehetőségeket ki-

használva igyekszik támogatni az intézmény működését. Tavaly je-
lentős beruházások valósulhattak meg, amelyhez a legnagyobb tá-
mogatást a ProFilii Alapítványhoz benyújtott nyertes pályázat je-
lentette.

Az elnyert támogatásból az új intézményben egy sószobát ala-
kítottak ki, amelyben három tonna parajdi sófal kapott helyet. Az
egészségmegőrző és preventív funkciót egyaránt betöltő szobát
már javában használják a gyerekek. 

Az ősszel kezdődő és télen fokozódó légúti megbetegedéses
időszakban az óvodások heti rendszerességgel látogatják a sószo-
bát, amely egy igazi játszó-barlang lett, a kis asztaloknál még kéz-
műveskedhetnek is, a gitáros hittanon pedig a szőnyegen körben
ülve együtt énekelhetnek.

Szintén a támogatásnak köszönhetően elsősegélynyújtási kép-
zésen vehettek részt az óvoda pedagógusai illetve a lehetőséggel
élő szülők, sőt, játékos formában a gyerekek is megismerkedtek
az elsősegélynyújtással. Az intézményben már a gyermekek újra-
élesztésére is alkalmas defibrillátor is rendelkezésre áll, az ala-
pítvány részben saját egyéb forrásaiból fedezte a modern készülék
költségeit. 

Tavaly a pályázati források révén még egy egész napos workshop
keretében az erőszakmentes-együttműködő kommunikáció (EMK)
modelljét is megismerhették az óvoda pedagógusai és a szülők.

Az alapítvány és az óvoda együttműködése folytatódik, az óvo-
dásoknak szóló programokat szeretnék minél színesebbé tenni,

ez részben már meg is valósult, hiszen a gyerekek a Balatonfüredi
Kongresszusi Központban előadásokat láthattak. Arról is egyez-
tetnek, hogyan tudnák hasznosítani az óvoda melletti önkormány-
zati telek egy részét, úgy, hogy az óvodások és a helyi lakosok is
örömüket leljék benne.

- Szeretnénk a gyerekeknek nagyobb mozgásteret biztosítani,
erre nagyszerű lehetőséget adna a jelenlegi udvar végében lévő
közel ezer négyzetméteres önkormányzati telekből kialakítandó
közösségi tér. Az alapítvánnyal egyeztetve arra jutottunk, hogy az
itt kialakított területet az óvodások mellett a helyi lakosok is
használhatnák – válaszolta lapunk kérdésére Leidlné Szabó
Judit, akitől megtudtuk a Visszhang óvoda-bölcsőde teljes kapa-
citással működik, jelenleg hatvan óvodás és 12 bölcsődés jár az
intézménybe.

Az intézményvezető hozzátette: az óvodában tovább folytatódik
a környezettudatos nevelés, a zöld program keretében, pályázati
forrásból egy kisebb óvoda kertet hoznak létre közösen a gyere-
kekkel, amelyet együtt művelnek majd. A növényeket a gyerekek
maguk ültetik el és gondozzák, persze a pedagógusok segítségé-
vel. A remények szerint a megtermelt zöldséget meg is kóstol-
hatják majd az óvodások. A tervek szerint március végére elkészül
a 15 négyzetméteres kis kert az Aranyház utcába költözött óvoda
udvarában.
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TIHANYI PÜNKÖSDÖLÉS 2024. MÁJUS 18-19. 
PROGRAM:

Május 18. szombat 
Tihanyi Tájházak

16.00 óra Pünkösdi családi táncház

Május 19. vasárnap
Mádl Ferenc tér

16.00 óra Tavaszi Népzenei találkozó
Közreműködnek a Tihanyi Népzeneoktatás tanárai 

és növendékei valamint a Tihanyi Asszonykórus

Tihany Gyermek Táncegyüttes pünkösdölése

Májusfa kitáncolás Titz Tibivel

A Tihanyi Borok Versenyének eredményhirdetése
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Szabó Zoltán négy hónapja vezeti a

Falugondnokságot. A pályázati úton

megválasztott új gondnoktól azt várta az

önkormányzat, hogy a sokféle

feladatkörrel rendelkező cégnél egy

átláthatóbb és hatékonyabb szervezeti

működést alakítson ki. Nehezíti a

helyzetet, hogy az önkormányzati

cégnél még mindig kevés a dolgozó, sőt

az alkalmazottak közül többen is

nyugdíj előtt állnak, és a szervezeti

struktúrán is volna mit javítani. Szabó

Zoltánnal beszélgettünk.

A településüzemeltetésért felelős Falu-
gondnokságnak több feladatot kell ellátnia,
a céghez tartozik az önkormányzati intéz-
mények karbantartása, az iskolai busz
szolgáltatás, az ételkiszállítás, a közétkez-
tetést ellátó konyha működtetése és a köz-
területek fenntartása.

- Gondot okoz, hogy évek óta az optimá-
lisnál kevesebb munkavállalóval rendel-
kezik a Falugondnokság. A közszféra kép-
telen tartani a tempót a versenyszféra
munkabéreivel, így egyre nehezebb a te-
lepülésüzemeltetési feladatokra megfe-
lelő alkalmazottakat találni Tihanyban is.
Sikerült enyhíteni a munkaerőhiányon?

- Még mindig kevesen vagyunk. Jelenleg
2-3 kertészt és 3-4 karbantartót is keresünk,
hosszabb távon pedig meg kell majd oldani
a nyugdíjba vonuló kollégák pótlását is. Sze-
retnénk, ha elsősorban helyiek
jelentkeznének, de természete-
sen ez nem kizárólagos, sőt két
párnak szolgálati lakást is tud-
nánk biztosítani, abban az eset-
ben, ha esetleg más településről jelentkez-
nének. Több helyen is hirdetjük az állásokat,
idéntől még szezonális munkára is lehető-
séget biztosítunk. Bízom benne, hogy talá-
lunk új munkatársakat, hiszen a nyár köze-
ledtével egyre több munka lesz.

- A szerteágazó feladatok közül nyilván
a közterületek fenntartása adja a legtöbb
munkát.

- Kétségkívül ez jár a legtöbb feladattal
még úgy is, hogy a bel- és külterületi fűny-
írást, illetve a csatornatisztítást alvállalko-
zók végzik. Vannak feladatkörök, amelyek
ellátására egyszerűen nem jut nálunk sem
ember, sem gépi kapacitás. Igyekszünk pá-
lyázati úton új gépeket beszerezni, így vá-
sároltunk egy permetezőgépet, amelyet el-
sősorban a közterületekre kiültetett vi-
rágok öntözésére használunk. Ez nagy elő-
relépés, megkönnyíti és hatékonyabbá

teszi a munkánkat. Pályázunk egy ágdará-
lóra is, amire nagy szükség lesz, hiszen ha-
marosan megnyílik az új óvoda mellett a
zöldhulladék átvevő telep. Bízom benne,
hogy április végén nyithat a telep, hiszen
nagy erre az igény, itt szelektíven lehet
majd elhelyezni a zöld hulladékokat. (A te-
lepülés honlapján elérhető lesz a zöldhul-
ladék telep nyitva tartási ideje.)

- Említette, hogy karbantartókat is ke-
resnek. A többi területen nem okoz gon-
dot a munkaerőhiány? 

- Szerencsére az iskolai konyha működ-
tetése, az iskolabusz szolgáltatás és az
ételkihordás zökkenőmentesen zajlik. Még

az sem akasztotta meg a rendszert, hogy
az ételszállításokra használt új elektromos
jármű meghibásodott, egyelőre javítás alatt
áll. Az önkormányzati intézményeknél fel-
merülő kisebb javításokat is időben el tud-
juk végezni. Májusban majd elvégezzük a
szokásos közterületi virágosítást is, kike-
rülnek a muskátlik és az évelő növények.
Ez nagy feladat lesz. Lassan készülnünk
kell majd a strandszezonra is, hiszen hoz-
zánk tartozik a standok takarítása, karban-
tartása. Úgy látom, minden települési fel-
adattal megbírkózunk.

- Kinevezésekor elvárás volt, hogy
megismerve a körülményeket, tegyen ja-
vaslatot a Falugondnokság, illetve a Con-
géria működésének átalakítására, eset-
leg a két cég egységesítésére. Van már el-
képzelése, hogyan lehetne racionalizálni
a cégek működését?

- Megírtam a javaslatomat, amelyet
Tósoki Imre polgármester is támogat. A
képviselő-testületnek kell majd döntenie
az ügyben, bízom benne, hogy elfogadják
a tervezetet. Meggyőződésem, hogy
össze kell olvasztani a két céget, életre
kell hívni egy, a jelenleginél hatékonyabb
munkára képes önkormányzati költség-
vetésű szervezetet. A változtatás révén
egyszerűbb lesz a feladatok kiosztása,
meglátásom szerint érezhetően lerövi-
dülnének az ügymenetek. A cégek össze-
olvadása nem járna elbocsátásokkal,
csupán racionálisabb lenne a működé-
sük.

- Négy hónapja vezeti a Falu-
gondnokságot. Hogy érzi magát
Tihanyban?

- Szeretem a kihívásokat, ezért
is jelentkeztem erre az állásra.

Akkor érzem jól magam, ha hasznosnak
látom a tevékenységemet, úgy gondolom,
az elmúlt néhány hónapban közös erővel
sikerült a cégen belül több terület műkö-
désén is javítani. Keresem az együttműkö-
dés lehetőségét a helyi intézményekkel, ci-
vilekkel, a turizmus szereplőivel, hiszen
fontosnak tartom, hogy megismerjem
mások szemszögéből is a települést. A
nyugdíjasklub meghívását elfogadva már-
cius elején a polgármester úrral részt vet-
tünk egy klubdélutánjukon, ahol kértem
őket is, ha bármilyen meglátásuk van a te-
lepülés üzemeltetésével kapcsolatban je-
lezzék nekem. Kaptam is már több megke-
resést, melyekre lehetőségeink szerint
minden esetben igyekszünk gyorsan rea-
gálni, és javítani a dolgokon, ha arra van
szükség.

mt

„Napirenden van a Falugondnokság és a
Congeria Kft. közötti kapcsolat racionali-
zálása”

ÚJ ZÖLDHULLADÉK TÁROLÓ TELEP NYÍLIK 
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MYFARM MÁR A BALATONNÁL IS
KI NE SZERETNE VEGYSZERMENTES, FRISS ZÖLDSÉGET?

Sokáig irigykedve figyeltük, milyen sok helyen elérhető az

ország több pontján az a zöldség-gyümölcs szolgálat, amitől

elég csak megrendelni a friss terményeket, és azokat rövidesen

házhoz is szállítják nekünk. Idén már a Balatonnál is működik

a MyFarm. A hálózathoz frissen csatlakozott balatonberényi

házaspár májustól novemberig szállít ki terményeket a tónál.

Levente és Anna, a MyFarm balatoni kertgazdái, akik saját

kertjükben termesztik a vegyszermentes zöldségeket,

garantálják, ami reggel még a földben volt, az már pár órával

később az asztalunkon is ott lehet.

A MyFarm küldetése, hogy a legjobb minőségű, egészséges
zöldségeket kínálja, közvetlenül a termelőtől a fogyasztóig. Ter-
mékeik nem csak a legfrissebbek, de a legegészségesebbek, mert
mentesek minden vegyszertől és mesterséges adaléktól. 

A gazdák vegyszermentes gazdálkodásban szerzett több évtize-
des tapasztalata, földdel való kapcsolata, valamint a fenntartható-
sági törekvéseket szem előtt tartó szemlélete hozzájárul ahhoz,
hogy valóban jót, s jól termeljenek, és juttassanak el hétről hétre
az előfizetőik otthonába.

- Gazdaságaink működtetése legtöbb esetben több generációt
is bevonó feladat, hiszen gazdáink tudása mindenhol kiegészül a
családok fiataljainak modern szemléletével, így hatékonyan ötvöz-
zük a tradicionális tudást a modern technológia és a digitalizáció
nyújtotta lehetőségekkel. Elkötelezettek vagyunk az iránt, hogy
újra háztáji, hazai és helyi termékek kerülhessenek a családok
asztalára, s hogy rövidítsük a sokszereplős és akár több ezer kilo-
méteres ellátási láncokat, ezzel mérsékelve a környezet terhelését
– vallják a MyFarm alapítói.

A MyFarm-ot Kövesdi Gábor alapította, a kosárszolgálat szülei
hartai gazdaságából nőtte ki magát nagyobb hálózattá. Harta a

Duna-Tisza közén fekszik, a Duna bal partján Dunaföldvár és Paks
között félúton. Innen terjedt el a MyFarm közösség, és ma már Ma-
utner Zsófi ismert gasztroblogger, mint a közösség nagykövete, is
támogatja közös főzésekkel, receptekkel a MyFarmot.

A MyFarm mindig idény zöldséget kínál, értelemszerűen nem
lesz primőr és nem lesz minden makulátlan, hiszen aznap reggel
szedik fel a kertben, de közben szezonális, vegyszermentes, vita-
minban gazdag és extrán finom.

Kollár Levente, balatonberényi gazda frissen csatlakozott a
Myfarmhoz, feleségével Annával ketten művelik a földjeiket. - Sáf-

rányt termesztünk négy éve, és amire nagyon
büszkék vagyunk, hogy miénk Magyarország első
ökológiailag minősített sáfrány ültetvénye. A
MyFarmhoz azért csatlakoztunk, mert vegyespro-
filú ökológiai gazdálkodást folytatunk, friss zöld-
séget is termelünk, és egyezik a filozófiánk, mi is
helyben, a hosszú értékesítési láncokat kikerülve
szeretnénk eladni a terményeinket, és nem utolsó
sorban piaci biztonságot is jelentenek a Myfarm
hálózattól érkező vevők – fogalmaz Kollár Le-
vente.

Öt hektáron intenzív kertészeti kultúrákkal fog-
lalkoznak, nem használnak vegyszereket, bár az
ökológiai gazdálkodásban a természetes szerek,
mint a réz, a kén korlátozottan ugyan megenge-
dett, a természetes egyensúly fenntartására tö-
rekednek a gazdaságunkban, a kártevők ellen
megfelelő növénytársítások, rezisztens fajták ül-
tetésével védekeznek. 

- Az első kosarat a tervek szerint május közepe
és vége felé szállítjuk ki a megrendelőknek itt a
Balatonnál. Aki csatlakozni szeretne a tudatos fo-
gyasztók közösségéhez, és élvezni a természet
adta ízeket és tápanyagokat, az keresse fel a
MyFarmot – teszi hozzá. 

t-v

Kollár Levente és felesége Anna, idén csatlakoztak a MyFarm-hoz. Mivel
Balatonberényben van az ökológiai gazdaságuk, már a balatoni településeken,
így Tihanyban is elérhető a MyFarm szolgáltatása.
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NEM AKARTAK ÁTESNI A LÓ TÚLOLDALÁRA
Tihany önkormányzata még 2022 őszen határozott arról, hogy
a helyi értéktár bizottságot átalakítja. A tagok számát négy főre
emelték, akik Varró János alpolgármester vezetésével időről
időre találkoznak, és keresik azokat a helyi értékeket, amik
minden kritériumnak megfelelnek. Az elmúlt időszak
döntéseiről, a jövő terveiről beszélgettünk a bizottsági
elnökkel. 

- Amikor átalakult a Tihanyi Értéktár Bizottság, egy hivatalo-
san is megszavazott érték volt az értéktárban, a tihanyi leven-
dula és az abból helyben készült termékek. Ez azóta része lett a
vármegyei értéktárnak is. Most hány helyi érték tartozik a helyi
értéktárba? 

- Az elmúlt időszakban tizenegy helyi értékkel bővült az értéktár.
Sokan gondolhatják azt, hogy ez nagyon kevés, hiszen Tihanynak
rengeteg értéke van. Amikor megalakult az új bizottság, az volt az
álláspontunk, hogy megfontoltak leszünk. Ismerünk olyan kör-
nyékbeli települést, ahol több tucat helyi, vagy helyinek tartott ér-
téket vettek fel az értéktárba, mi ezt határozottan nem szerettük
volna. Úgy gondoltuk, hogy nem attól lesz valami igazán értékes
egy település számára, ha bekerül az értéktárba. Magyarul nem
akartunk átesni a ló túloldalára. Minden helyi érték, melyet eddig
megszavaztunk, fontos Tihany történelme, kultúrája, gazdasági
élete szempontjából, kizárólag ehhez a faluhoz köthető. 

-Milyen értékek csatlakoztak a levendula mellé?
- Egyik mottónk az volt, hogy azok a dolgok, amik most beke-

rülnek az értékek közé, ötven év múlva is relevánsak legyenek Ti-
hany számára. Ebből a megfontolásból a levendula mellett az ér-
téktár része lett a Bencés Apátság és az altemplom műemlék épü-
lete, a balatoni halászat és a balatoni halból készült, Tihanyhoz kö-
tődő ételek. Szintén helyi érték a Levendula Hetek és a Gardália
Napok, a visszhang és a kecskeköröm legendája, a IV. Károly Kál-
vária, a Barátlakások, a Balaton-kutatás, Pintér Pálné, tihanyi me-
semondó meséi, az Aranyház illetve a gejzírkúpok valamint a kecs-
keköröm, mint természeti érték. 

- Milyen további tervei vannak a bizottságnak? 
- Nagyon szeretnénk, ha a helyi lakosok aktívabbak lennének a

helyi értékek ajánlásában. Bárki ajánlhat felvételre az értéktár szá-
mára olyat, ami szerinte fontos a falunak, legyen az épített emlék,
személy, természeti jelenség, ha valóban egyedi és hozzánk köt-
hető, némi adminisztrációs munka után bekerül az értéktárba. Ke-
ressenek minket, a művelődési ház e-mailcímén is lehet érdek-
lődni, vagy Rózsa Éva igazgatót keresni, ő segít abban, hogy a szük-
séges lépéseket megtegyék az értéktárba vétel irányába. Vannak
terveink is, nemsokára tartunk egy előadást az eddig felvett érté-
kekről, ennek pontos időpontja most körvonalazódik. Szeretnénk,
ha az Alkotók Házában kapnánk egy kis helyet, ahol kialakíthat-
nánk egy helyi érték sarkot és képekkel, leírásokkal esetleg kisebb
kiadványokban mutatnánk be Tihany értékeit. 

t-v

NÉMETH LÁSZLÓ EMLÉKSZOBA 
AZ ALKOTÓK HÁZÁBAN
Balatonfüred felajánlása révén Tihanyba

kerültek Németh László személyes

tárgyai. Az író hagyatéka a Tihanyi

Alkotók Házába került, ahol

kialakítottak egy róla elnevezett

emlékszobát.

Nemrég bezárt a füredi Városi Múzeum,
ahol Németh László lányától, Németh Ág-
nestől 2010-ben ajándékba kapott beren-
dezési tárgyak és könyvek voltak láthatók.
Mivel ezek további bemutatására vagy tá-
rolására Balatonfüreden már nem volt le-
hetőség, a város felajánlotta Tihanynak az
író egykori tárgyait. 

Az író hagyatéka a Tihanyi Alkotók Há-
zába került, ahol kialakítottak egy Németh
László emlékszobát. Néhány bútor javí-

tásra illetve felújításra szorul, a könyveket
is szortírozni kell, de a kezdő lépések már
megtörténtek: méltó környezetbe kerülnek
az író tárgyai, amelyeket hamarosan a

nagyközönség és a helyi lakosok is láthat-
nak majd. 

t-v

Hamarosan a település honlapján is megtalálhatók lesznek
az eddig felvett értékek, a listát folyamatosan frissítik majd. A
bizottság a nyár folyamán is találkozik, bárki javaslatot tehet
arra, mit vegyenek fel a helyi értékek közé. A beérkező javasla-
tokat megtárgyalja és véleményezi a bizottság és indokolt eset-
ben el is kezdődhet az adott érték felvétele az értéktárba. Aki ja-
vaslattal élne a muvhaz@tihany.hu e-mail címen vagy a
06/30/7497177-es számon jelezheti szándékát illetve érdeklődhet. 
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MINT CSEPPBEN A TENGER
- NINO HARATISVILI: A NYOLCADIK ÉLET

Nehéz olvasmány a grúz írónő könyve,
és nemcsak azért, mert 960 oldal, és mivel
ennek megfelelő a súlya, csak bútorozott
helyiségben lehet olvasni. Az igazi nehéz-
ség azonban abban áll, amit megtudunk
egy család és Grúzia - XX. századi történe-
téről. Egyik sem egy egyszerű, dióhéjban
elmesélhető sztori.

A történet egy csaknem idilli állapotból
indul, amikor az ükapa - még az első nagy
világégés előtt - a napfényes és jómódú
grúz fővárosban csokoládégyára mellé egy
cukrászdát is nyit. Tbiliszi ebben a kor-
szakban még Párizst igyekszik utolérni: a
hölgyek szeme előtt Coco Chanel  ruhái le-
begnek, a varrónők pedig az haute couture-
t, a magas színvonalú, egyedi ruhakészítést
tanulmányozzák a párizsi divatlapokban. A
tehetős polgárcsaládok színházba és konc-
ertekre járnak, lányaik a legújabb regénye-
ket olvassák. A Dzsasi családban a három
lánynak jó élete van; az egyik lovagol és ba-
lettozni tanul, miközben arról ábrándozik,
hogy egyszer a párizsi operában is fellép.

Mint az előre sejthető, ebből semmi sem
lesz. Sőt, ami van, az is megsemmisül a bol-
sevik hatalomátvétel alatt. A család minden
egyes történelmi fordulattal újabb és újabb
veszteségeket szenved el annak ellenére,
hogy egyik-másik tagja beépül az új rendbe,
jó pozícióba kerül, ami az anyagi túlélést és
az érvényesülést egyaránt biztosítja.

A pozíció, a hatalom, azonban nem
egyenlő a szabadsággal, még akkor sem,
ha a vöröskatonából lett vő vagy az egyetlen
fiúunoka őszintén hisz a kommunizmus-
ban. Egyáltalán: a szabadságból egyre ke-
vesebb jut mindenkinek, egyre jobban ösz-

szezsugorodik az önálló cselekvés, de még
az önálló gondolkodás tere is. A könyv vál-
tozatos formában mutatja be a XX. század
kommunista diktatúráját, az elmondhatat-
lan kínok, szenvedések és tragédiák végte-
lennek tűnő sorát.

Tudjuk, hogy minden társadalomnak,
kultúrának, megvoltak, illetve meg vannak
a maguk büntető és megsemmisítő eljárá-
sai. Nem tudom és nem is akarom eldön-
teni, hogy a törökök, a kínaiak, a japánok, a
malájok vagy a német fasizmus tettei a leg-
szörnyűbbek. Ebben a könyvben a szovjet
kommunisták játsszák a főszerepet, és a
könyvet olvasva úgy tűnik, hogy kegyetlen-
ségben és brutalitásban nem maradnak el
a felsoroltak mögött. De mint azt a francia
forradalom óta tudjuk: a forradalom felfalja
gyermekeit – ez Sztálin birodalmára is illik.

A könyv a sok felkavaró történet ellenére
olvasható, még ha nehéz sóhajok közepette
is. Mert a Dzsasi-család tagjaiban megvan
az együttérzés, segítik a szenvedőket, be-
fogadják és nevelik az árván maradt gyere-
keket. Meseszerű elemek szövik át a gene-
rációk életét, bár a mesékhez illő csodák –
sajnos – elmaradnak. Például az ükapa va-
rázserejű csokoládéja, amelynek illata – a
szirének énekéhez hasonlóan – magához
csábítja az embereket; enyhülést, feledést
kínál, de áldásos hatása mellett veszedel-
met is hoz élvezőjére.

Mindebből látható, hogy a könyv nem-
csak nehéz, hanem szomorú is. Próbálha-
tunk optimisták lenni, de nem könnyű azt
látva, hogy a konfliktushelyzetek megelő-
zése, feloldása és a környezet pusztulásá-
nak sokasodó jelei helyett csak személyes

életünkkel, életszínvonalunkkal, kényel-
münkkel foglalkozunk. Szomorú, hogy nem
tanulunk a múltból, vagy már el is feledtük,
hogy az információk mögött valamiféle
igazságra kellene találunk; hogy a végtelen
önzés és kapzsiság helyett az együttérzés
és a cselekvő szeretet erényeit kellene gya-
korolnunk. Úgy tűnik, hogy a ma ember-
ének újra az erő, a hatalom az istene. Pedig
az ember jóval több, mint erő, mint hatalmi
tényező. A társadalom pedig jóval több,
mint emberek sokasága. Együttműködés,
történelem, kultúra, tudás és lélek is.

Ebben a könyvben mindez benne van.
Remélem, nem hiába.

(koncz)

IDÉN IS TIHANYI SZABADTÉRI JÁTÉKOK
21. alkalommal rendezik meg a Bujtor István által életre hívott

Tihanyi Szabadtéri Játékokat. A Belső-tó partján álló

szabadtéri színpadon, lenyűgöző környezetben színvonalas és

népszerű előadásokat tekinthetnek meg a színházkedvelők

ebben az évben is. A június 28–tól augusztus 31-ig tartó

évadban népszerű darabok, vígjátékok, egyszemélyes

előadások lesznek láthatók.

Minden pénteken és szombaton tartanak előadásokat, itt lesz
majd többiek között Hernádi Judit, Pásztor Erzsi, Liptai Claudia,
Dobó Kata, Bánsági Ildikó, Hűvösvölgyi Ildikó, Vándor Éva, Détár
Enikő, Szinetár Dóra, Kern András, Mikó István, Csányi Sándor,
Nagy Sándor, Szente Vajk, Szerednyey Béla és Csonka András.

Egymást érik majd a vígjátékok. Hernádi Judit-Kern András pá-
rosa a Kalamazoo komédiában fergeteges színjátékot ígér, Csányi
Sándor ezúttal a gyereknevelésről, a házasságról, a megcsalásról
elmélkedik, ennek szinte ellentét párjaként a Nyolc nő is színpadra
áll és lesz válási komédia is De kié lesz a kutya? címmel.
A színházi előadásokon kívül három musical is bekerült a reper-
toárba, színpadon lesz a világslágereket felvonultató Menopauza, a
klasszikus Meseautó, és a Neoton dalokra épülő Szép nyári nap.  A
Budapest Bár is megtartja az elmaradhatatlan koncertjét, csütör-

tökönként pedig népszerű gyerekelőadások varázsolják el a kicsi-
ket a Bujtor István Szabadtéri Színpadon. Hófehérke meg a törpék
meseoperett formájában térnek vissza, itt lesz A kis hableány, Ma-
ugli, a dzsungel fia, az Oroszlánkirály, és zenés mesejáték kereté-
ben látható lesz A kiskakas gyémánt félkrajcárja.

A teljes program a színház honlapján (tihanyiszabadterijatekok.hu)
megtalálható, ahol az előadásokra a jegyek is megvásárolhatók.

t-v
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REJTVÉNY
Miért volt fontos, hogy a templomot visszaállítsák az eredeti, hiteles állapotába? Mit mutat meg számunkra az egykori romtemplom?
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APÁTI A FÉLSZIGET LEGRÉGEBBI TELEPÜLÉSE
A Tihanyi-félsziget északi bejáratánál feküdt egykor az Apáti

nevű falu, a félsziget legrégebbi települése. Első említése 1211-
ből való, ekkor már 74 házzal rendelkezett a falu. 1276-ban említik
először Apáti néven. Apáti az apátság fennhatósága alá tartozott,
a 13. század végére már közel 600 lelket számlált. 

A 16. század a sziget történetében az állandó katonai megszál-
lás korszaka volt. Ez alatt pusztult el a középkori Apáti falu (1534),
területét elhagyták, miután a Veszprémet elfoglaló török csapatok
14 éven keresztül zaklatták a környékbeli falvakat. A román stílusú
templom, a török hódítás alatt elpusztult falu egyetlen megmaradt
mementója, nagyjából egyidős a településsel: a 12. században
épülhetett. 

A téglalap alakú kis templom hajója szélesebb és magasabb,
mint a szentélye; nyugati oldalán régen fából épült kegyúri karzat
lehetett. Ablakai keskenyek, lőrésszerűek, mert az egyház abban
az időben a hívők biztonságérzetét igyekezett növelni. A romokat
1942-ben óvták meg a teljes pusztulástól, ekkor lekövezték a pad-
lózatát. Ezt követően 1999-ben közadakozásból újjáépítették a
templomot, amelyet ma egykori állapotában tekinthetünk meg.
Bár romként emlegetjük, valójában a teljes, keletelt, egyhajós épü-
let újjáépült.

A falu történetéhez tartozik, hogy az 1414-ben megnyitott kons-

tanzi zsinaton XXIII. János pápa több engedményt is tett a magya-
roknak, amit azonban alig egy év múlva, lemondatása után nyom-
ban fel is függesztett. Ez azonban nem zavarta Demeter apátot, aki
élt az engedményekkel ez után is, és minden lelkiismeret-furdalás
nélkül elkezdett tizedet szedni a Tihanyon kívül eső falvakban is,
mint: Aszófőn, Kövesden, Örvényesen, Udvariban, Dörgicsén, Vá-
szolyon, Kis-Pécselyen, Szőlősön, Füreden, Siskén és Kéken. Az
adók a veszprémi káptalant illették volna meg, per is lett az ügyből,
1416-ban megszületett az ítélet, miszerint az apát csak a félszige-
ten belül szedheti a tizedet.

Demeter apát nem hagyta magát, a következő évben Kons-
tanzba utazott, hogy magától Zsigmond királytól megkérje az em-
lített falvakra az adózási-, és bíráskodási jogot. Ebbe ugyan nem
egyeztek bele, de azt sikerült elérnie, hogy a vasárnapi, pünkösdi
és Nagyboldogasszony-napi heti-, és országos vásárokat itt ren-
dezzék Apátiban. Ezt támasztják alá a falu 2002-ben történt ása-
tása során talált leletek. Az egyik legérdekesebb tárgy egy I.
Ulászló érme, de előkerültek kiégetett fazekak, korsók, kancsók
és jellegzetes kúposfedő-darabok is. A területen nem csak közép-
kori pincét és kemencét találtak, hanem római, sőt, őskori tüzelő-
tereket is. 

t-v
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